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Educació,.../El Guernica de Picasso...


Els físics diuen que hi ha quatre
grans forces que actuen a l’Univers:
l’energia electromagnètica, la força
de la gravetat, l’energia nuclear forta
i la força nuclear feble. Però encara
n’hi ha dues més, hauríem d’afegir:
la força del bé i la del mal. Almenys,
en aquesta petita part de l’Univers
que és el món humà.


El bé i el mal existeixen, tot i que no
tenen una massa, ni partícules. De
la mateixa manera que a l’Univers
físic hi ha moviments contraris que
es complementen, com els d’atracció
i la repulsió dels cossos, al món
humà –que forma part del primer, tot


i la diferència– també existeixen ten-
dències que es contraresten mútua-
ment. El bé és tot allò positiu i cons-
tructiu, que uneix i deixa llavor; el
mal, tot allò negatiu i destructiu, que
divideix i deixa mal record. Però posi-
tiu o negatiu “per a qui?”, de segui-
da se’ns pot preguntar: “Per a nosal-
tres, els humans”, és tota la
resposta. 


El bé ens acosta a les tres relacions
fonamentals dels humans: amb la
naturalesa, la comunitat, i amb
nosaltres mateixos. L’anomenem,
respectivament: benestar, justícia,
felicitat. El mal ens allunya de tot


això, el més important que som i
tenim. Per això l’identifiquem amb el
malestar, la injustícia, la infelicitat. 


Si l’espècie humana ha perdurat fins
avui, és perquè el bé, el seu bé, fet
de vida i aprenentatge, ha dominat
sobre el mal. I si l’espècie humana
té tant per millorar, encara, és perquè
el mal amenaça constantment el bé
amb la seva força i les seves lleis.
Una persona de bé és com un uni-
vers en petit en què triomfa la llum i
l’equilibri. Quan aquesta persona
falta, tota la resta es desequilibra i
se l’enyora, perquè el bé ens fa més
contents i és més útil que el mal. 
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La força del bé


20 guerra i més de les dels nostres dies.
Un crit, doncs, d’un poble que lluita
per la seva llibertat, per la seva digni-
tat i pels seus drets.”


Després de l’exhibició del Guernica a
París el juliol de 1937, l’obra fou
exposada a Londres i, el 1939, Picas-
so viatjà a Amèrica amb el quadre
per recaptar fons per als refugiats
republicans i el deixà sota custòdia
del Museu d’Art Modern de Nova
York (MOMA), des d’on viatjà, per
espai de més de quaranta anys, per
diferents països americans i euro-
peus convertit en una icona de l’exili. 


Des del silenci eloqüent de les
seves imatges, el quadre també fou
objecte de debat amb clares reper-
cussions polítiques ja que, per explí-
cita voluntat de Picasso, el Guernica
no arribà a l’Estat espanyol, propieta-
ri de l’obra, fins al 10 de setembre
de 1981, és a dir, després de la
mort del dictador i un cop restabler-
tes les llibertats polítiques i les insti-
tucions democràtiques. 


Fins aquí, el naixement i les vicissi-
tuds del quadre pintat per Picasso.
Tanmateix, encara hi ha una precisió
a fer sobre el Guernica que l’omple
de significat, tot i ser considerat pels
nazis un art degenerat: Picasso no
datà ni signà l’obra, i la convertí, per
tant, en un al·legat contra la guerra
amb valor d’universalitat i d’atempo-
ralitat, és a dir, un al·legat contra les
guerres de tot arreu i de tots els
temps. 


Es tracta, doncs, d’un valor afegit
que l’omple de sentit pel fet que el
Guernica, a més de ser un crit de
denúncia, és un instrument a favor
de la pau, més encara avui en què
prop d’una vintena de guerres són
actives en tot el món.


Tothom sap que mentre que la fam
–que és un dels problemes més
greus de la humanitat– afecta 842


milions de persones que viuen en la
pobresa i provoca cada dia la mort
de 35.000 éssers humans, la despe-
sa diària en armament es calcula en
2.800 milions de dòlars i els subsi-
dis agrícoles dels EUA i de la Unió
Europea pugen fins a la vora de 800
milions de dòlars al dia, segons
dades recents de la FAO.


Davant d’aquest fet tan escandalós,
no podem deixar de preguntar-nos


perquè, havent-hi recursos suficients
al món per a tothom, no hi ha volun-
tat política de solucionar el problema
de la fam. 


Aquest és el tema i, perquè una gran
quantitat de guerres en el nostre pla-
neta té el seu origen en la pobresa,
és important reconèixer que per solu-
cionar els problemes cal anar a les
causes de fons que els provoquen. 


Per manca de justícia i de solidaritat,
avui la pobresa és una bomba de
rellotgeria activada sobre la humani-
tat, i el Guernica, enmig de l’esclat
real de les bombes que cauen en
qualsevol indret del món, continua
clamant, una vegada més, que un
altre món és possible. 







2322


Al contrari, la persona dolenta, aque-
lla que perjudica els altres i a ella
mateixa, no és mai enyorada. Si algú
l’admira, és perquè no hi veu clar, o
no té pau, ni ha conegut, probable-
ment, cap altre més estat que
aquest d’insuficiència. Diem que el
mal “ens atrau”, però és més aviat
que desconeixem el bé o el menys-
preem. 


És clar que algú pot dir: “Des del
punt de vista científic, no té sentit
parlar del bé i del mal”. Però això
mateix, dir que no hi pot haver “sen-
tit” a l’Univers no és científic. Cap
conclusió científica no ens pot portar
a negar aquestes dues forces essen-
cials del món humà. Ja hem dit que
no estan fetes de matèria. Contrària-
ment, un científic vol, per exemple,
viure bé i en pau, no vol que l’esta-
fin, ni que un altre científic copiï les
seves fórmules, dient que són d’ell,
etc. Aleshores, com qualsevol home
o dona de la immensa majoria, no
pot menys que admetre el sentit del
bé i del mal. Qui t’has proposat ser?
Què no admetries que et fessin o
que fessin als teus? Com t’agradaria
que fos el teu país? Aleshores, el bé
i el mal no et són indiferents. De fet,
ens surten al davant cada vegada
que hem d’escollir i decidir. 


Altres espècies animals no decidei-
xen; actuen per instint. Saben allò
què han de fer molt més bé que
nosaltres, els humans. Quina sort.
Però els instints, que també tenim
nosaltres, no sempre ens serveixen.
I hem de decidir. Els humans no ens
limitem a viure i sobreviure. No som
només éssers amb vida, “en vida”.
“Fem” la nostra vida! Ni el gos o el
dofí més intel·ligents no “fan” la
seva vida, és a dir, viurien de les
seves decisions i no sols dels seus
instints. Aleshores, moltes vegades
haurem de triar entre el camí d’un
costat i el camí de l’altre costat. Pot
ser que amb aquesta decisió ens hi
juguem el que tenim, la imatge, la
salut, o fins i tot la vida, i la dels
nostres.


Imagineu-vos: triar el camí de la
mentida, o de la mortificació dels
altres, o el d’abandonar-se un
mateix, per exemple a la droga o a
costums insans i perillosos. Una
decisió en sentit contrari ho podria
impedir, encara. La força del bé, que
no té riscos.


Fins i tot quan no volem decidir, deci-
dim, igualment. Elegim “no elegir”.
Un programa informàtic o l’organitza-
ció d’una festa poden estar ja fets i
ser intocables. Un programa de vida,
una elecció petita o gran en la nostra
vida, la que anem “fent”, això sí que
no està programat enlloc ni és immo-
dificable. Malgrat tot, haurem de deci-
dir en les situacions més delicades
de la vida, i per descomptat en les
més importants. Aquí ens haurem de
guiar pel sentit del bé i per evitar el


mal. Quan jo tenia dotze anys, el pro-
fessor de l’institut ens va preguntar,
una tarda que plovia i no va fer clas-
se normal: “Què és el més important
de la vida, segons vosaltres?” Cadas-
cú va dir-hi la seva: felicitat, diners,
família, divertir-se, destacar en l’es-
port, o en la dansa... Fins que el
darrer de nosaltres, el nen més apo-
cat, va dir: “...saber viure.” Silenci
general. “Pareu atenció”, ens va dir
el profe: “Saber viure!” Era una gran
petita lliçó d’un com nosaltres. I no
l’he oblidada mai.


Si sabéssim viure! Saber-ho, és pos-
sible. I desitjable. Però no sempre
sabem com, ni fem per portar-ho a
terme. Malgrat tot, recordar perma-
nentment on és el bé i on és el mal
ens ajuda molt. El bé és la plenitud
de les nostres possibilitats, l’assoli-
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ment de les relacions que ens soste-
nen. Abans de ser això o allò, hem
de ser, i ser tant com puguem –i
podem. A mi, em deia la meva àvia,
quan era petit, i volia que estudiés,
perquè no em passés com ella, que
no va poder anar a escola: “Sigues
un noi de profit.” Jo crec que quan
es diu això es vol dir, abans que res,
no un sigues tal o tal, sinó senzilla-
ment: Sigues! Qui no sap viure o,
podent fer-ho, no vol saber-ho, no és
ell ni ella. Mai s’ha fet del tot. Quina
llàstima. Viu sense desplegar totes o
les millors de les seves possibilitats. 


El mal, que és la pitjor manera de no
saber viure, és renunciar a aquestes
possibilitats. El mal, més que el con-
trari absolut del bé, és la carència


d’aquest. El mal no és res de bo en
si mateix, ni per ell mateix no és res,
per més que existeixi, i tant, com la
matèria fosca existeix a l’Univers. El
mal és el no-bé. Ocorre quan ens
degradem, quan fem patir, quan
volem fer com Déu i creure que el
món cedirà a la nostra voluntat o al
deliri més mesquí.


La frase és bonica: “L’amor, tot ho
justifica.” Sí, però depèn. No justifica
que per estimar fem mal o ens el
fem d’una manera humiliant. La
frase del gran novel·lista Albert
Camus m’agrada més: “No fer patir
és l’única manera de no equivocar-
se.” No té molt clar què és fer el bé,
però sí almenys què és fer el mal. 


Potser no és gaire, però ja és prou. 
No perjudicar, no humiliar ni humiliar-


se. La crueltat és la pitjor manera de
fer el mal. La tolerància, el respecte,
posar-se a l’escolta de l’altre, són la
manera més senzilla i elemental de
fer el bé. És un bé que comença per
nosaltres mateixos: tenir-nos pre-
sents, no subestimar-nos, resistir-se
a creure que ja no podem esperar
res de bo de nosaltres. Perdó:aques-
ta no és una lliçó, ni un sermó, o un
rotllo per sortir del pas. És un avís
de la saviesa pràctica, del coneixe-
ment més sòlid, antic i estès arreu
del món. Que una vida sense saber
viure no val la pena, tot i que ha de
ser respectada com les altres. 


Conclusió: tots els valors conflueixen
en un de sol: respecta, i respecta’t.
La clau del bé humà és el respecte, i


no perquè ho digui cap moral ni reli-
gió, cap mestre o autoritat. És el res-
pecte, perquè tothom, fins la perso-
na més menyspreable pels seus
crims o la seva estupidesa, té una
dignitat. No perquè siguin igual de
bons com els més bons, sinó pel fet
que també són humans, i si els hem
de castigar no els podem tractar de
manera inhumana. 


Cal no oblidar-ho mai. Si saber viure,
la tria del bé, és el respecte, no fer
mal ho és perquè existeixen homes i
dones. I aquesta humanitat que ens
reconeixem, si més no en el sentit
més elemental, és el valor més inne-
gociable: la dignitat d’éssers humans.
No cal oblidar-ho mai: el nostre èxit
personal, el treball en equip, els ide-
als que ens semblen més alts, res no
pot justificar el menyspreu de la digni-
tat dels altres, perquè són humans
com nosaltres. 


Això vol dir que tothom val el mateix?
No, en moltes coses. La més impor-
tant, en qualitat humana: uns són
més bons i excel·lents que d’altres,
s’ha de saber destacar-ho. Però sí en
una sola cosa: en la nostra condició


de persones. Davant del nostre Déu o
dels deures més elevats, tots som
imperfectes i morim amb la mateixa
nuesa i carències que teníem en
venir al món.


Abans de tractar malament algú, o
de menysprear-nos nosaltres matei-
xos, pensem en això. Ningú no ens
pot despullar de la nostra condició
de persones. Aleshores, val la pena
construir-hi a sobre, o almenys no
degradar-la. 


El mal ens espera a cada cantonada
i en aquest camí temptador que
tenim al davant, a ple sol. Ens dema-
na entrar-hi d’una vegada. Però no
en fem cas. Voler saber viure, triar la
força del bé, ens ajudarà tota la vida
a no caure-hi. És la millor lliçó, crec,
que podrem aprendre. 
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